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 ی، صنایع، معادن و کشاورزی تبریز  تخصصی اتاق بازرگان -دبیرخانه کمیسیون های مشورتی       

 کشاورزی، آب و محیط زیست صورتجلسه کمیسیون    

 رئیس کمیسیون:

 بشیر جعفری

تاریخ جلسه :    

29/04/1402 

 :  محل نشست

 اتاق بازرگانی تبریز 

 12:00  ساعت اختتام : 09:00  ساعت شروع :

 اعضای جلسه : مطابق لیست پیوستی 

 دستور جلسه : 

 تعیین کارگروه های تخصصی و تقسیم کار جهت پیشبرد اهداف کمیسیون 

 

 صورت مذاکرات :

 

ضمن خوش آمد گویی و تسلیت ایام سوگواری حسینی، موضوعات و محورهای    ،نائب رئیس کمیسیون کشاورزی  ،حسین کوهستانی

 دارای اولویت و قابل طرح در کمیسیون کشاورزی، آب و محیط زیست اتاق تبریز را مطابق ذیل اعلام کرد: 

 یلی،و تکم  یلی تبد  صنایع   ی،امور دام و دامپزشک  ی،) کشاورز  یسیونکم  یف وظا  یدر راستا  یگذار  یه سرما  یطرح ها و پروژه ها (1

 و... (. یبوم گرد

 یکشورها   یتبا اولو  یو خارج  یداخل   یاعم از بازارها  ییو غذا  ی دام   ی،کشاورز  یو بازار محصولات و نهاده ها  یدتول  موانع  (2

 و ...(.  یادار یبوروکراس ی،اتعرفه  ی،حمل و نقل، گمرک یستی،ز یطعوارض، مح ی،ا یمهب ی،) موانع بانک  یاو اوراس یههمسا 

 ی، قرارداد  یکشاورز  یی،دارو  یاهانکشت، توسعه گ  یاصلاح الگو  )  یبهره ور  یش ها، پروژه ها و اقدامات مربوط به افزا  طرح (3

 و ...(. یخصوص یمدرن، کشت و صنعت ها  یخوراک دام، گلخانه ها یگزینیجا

 ارسباران و مراتع استان یجنگل ها یتبر حفظ و تقو یداستان با تأک  یعیمنابع طب  یاز عرصه ها حفاظت (4

و کمربند سبز،    یگزینکشت جا  ی،اضاف   یبرداشت ها  یر،مصرف آب، کاهش تبخ   یی ) صرفه جو  یهاروم   یاچه حوضه و در   احیای (5

 (. ... و یزداریحق آبه، کنترل اتمسفر، آبخ یرهاساز

الگو  یکپارچه   مدیریت  (6 ) اصلاح   ینی، آب، کشت فراسرزم   یساز  یکنتورها، تعاون  یکشت، هوشمندساز  یمنابع آب و خاک 

 (.یجلب مشارکت بهره بردار یروبی،آب، لا یپلماسید یزداری،سوپرجاذب ها، آبخ

  ی واقع  و  یساز  یعلم  یمردم نهاد برا  یو سازمان ها  یاندانش بن  یشرکت ها  ی،مؤثر و مستمر با مراکز دانشگاه  ارتباط (7

 ی انجمن ها   ی،تعاون  یها  یهمصرف آب )شرکت ها و اتحاد  یو فرهنگ ساز  یستز  یطبه منظور بهبود مح  یمات تصم  یساز

 یط خانه کشاورز، صندوق مح  یرکشاورزان نظ  ی تشکل ها  یی،غذا  یع انجمن صنا   یر مرتبط نظ  ی ها  ینهدر زم   یو علم  یصنف

 و ...(.  یاز توسعه کشاورز یتصندوق حما یست،ز

وی در ادامه ضمن نظرخواهی از اعضا برای اولویت بندی و محدود کردن موضوعات، خواستار پیگیری مصوبات مهم دوره های قبل که  

  ناتمام مانده اند، شد تا با طرح در شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی یا به عنوان پیشنهاد در جریان قانون گذاری ها به نتیجه 

 برسند. 
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نیاز جامعه  با اشاره به  ضمن تقدیر و تشکر از حضور اعضا، ،  رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و محیط زیست اتاق تبریز ،بشیر جعفری

استان با   یستز یطو مح یعیمنابع طب ی،بخش گفت: حوزه کشاورز یندر ا کسوتان، دانشگاهیان و فعالان به تخصص و دانش پیش

  .است  مواجه …گوشت و  تولید ی،دام  ینهاده ها ینتام  آب و محیط زیست،از جمله بحران  یادیز یچالش ها

 ینهادها   یا  یبخش خصوص  دولت و  یگفتگو  یو قابل اجرا در شورا  ید مف  یشنهادات پبا طرح  تواند    یم   یز افزود: اتاق تبر  وی -

 بردارد.گامی در جهت رفع چالش ها مربوطه 

 

با اشاره به وضعیت بحرانی دریاچه ارومیه و تبعات    ،رئیس مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان  ،احمد بایبوردی

نیازمند اقدامات  و اظهار کرد در راستای حل مساله آب،  آن در کشاورزی و محیط زیست، مسأله آب را به عنوان اولویت اول مطرح  

 وی بر انجام اقدامات مؤثر و شیوه های کاربردی تأکید نمود.  هستیم.کاربردی از جمله نصب کنتور هوشمند 

 

و را حمایت از طرح ها و پروژه های بزرگ    بخش کشاورزی  موضوعات اولویت دار  ،دبیر انجمن صنایع غذایی استان  ،تورج جودی

بر  کلان، یکپارچه سازی اراضی، اعتبارات و کمبود منابع مالی در تهیه نهاده ها و مواد اولیه، سیاست های اشتباه از جمله اعمال مالیات  

 ارزش افزوده در صنعت زنبورداری و اقدامات لازم برای کاهش تبعات خشک شدن دریاچه ارومیه عنوان کرد.

 

اظهار داشت بهره وری از مسائل مهم می باشد که بایستی با نظم    ،یزدانشگاه تبر  یدانشکده کشاورز  یعلم  هیئتعضو    ،یقادر دشت

دادن به تولید و بازار، اصلاح الگوی کشت با در نظرگرفتن درآمد کشاورزان، توجه به اندازه واحدها و مسأله مالکیت و مدیریت، بازنگری  

 نظر گرفتن مسائل زیست محیطی به سمت توسعه پایدار گام برداریم.  ا دردر قیمت عرضه آب، بهبود کمی و کیفی تولید ب 

 وی آب و محیط زیست را از موضوعات اولویت دار بر شمرد و بر واقعی نمودن قیمت آب تأکید نمود.  -

 

 دار عنوان کرد و افزود مباحث بازرگانی را به عنوان موضوع اولویت  ،  یزدانشگاه تبر   یدانشکده کشاورز  یعلمهیئت  عضو    ،عادل دباغ

اجرای تورهای سرمایه گذاری داخلی و خارجی، تنظیم چارت زمان بندی برای موضوعات مهم در سال جاری، ایجاد بانک اطلاعاتی و 

  کمک گرفتن از دانشجویان و اساتید در حال تحصیل در داخل )خارجی ها( و در خارج )ایرانی( و فعالان اقتصادی خارج از کشور برای 

برای پیاده سازی   ها   ( NGO)  ، ایجاد ارتباط بین بازرگانان و تولیدکنندگان، ارتباط با سازمان های مردم نهادهدف  ی بازارها  یی ناساش

  و   اهداف اتاق، تلاش برای گسترش مراکز اصولی و کشت و صنعت ها، ایجاد ترمینال های محصولات تخصصی در مناطق مستعد

 می باشد. از دیگر موضوعات اولویت دار بخش کشاورزی فرآوری ضایعات کشاورزی 

 

اظهار داشت: در اتاق بازرگانی، بایستی اولویت با توسعه بازار و صادرات باشد و    ،مشاور شورای اسلامی استان  ،سخاوت خیرخواه

 برآیند نهایی جلسات در بازرگانی داخلی و خارجی تأثیر مثبت داشته باشد.  

 وی همچنین خواستار تشکیل گارگروه رفع موانع تولید و صادرات کشاورزی شد.   -

میلیون نفر، به دلیل ضعف رایزنی بازرگانی،    600شورهای همسایه با جمعیتی بالغ بر  خیرخواه با اشاره به اینکه با وجود بازار ک -

درصد و در اکثر موارد نیز دارای تراز منفی در تجارت بوده است، افزود اصلاح استراتژی   2بزرگ زیر    سهم ایران از این بازار
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ری می باشد و بایستی مسائل فرهنگی و رسانه برای توسعه صادرات و برنامه ریزی بسترسازی برای ارتباطات، امری ضرو

 هم مد نظر باشد. 

 

با اشاره به متعدد بودن مشکلات عنوان کرد: بایستی در بیان    ،یزدانشگاه تبر   یدانشکده کشاورز  یعلم   هیئتعضو    ،جواد حصاری

مسأله، رسالت و اختیارات اتاق را هم مدنظر داشته باشیم. وی تأثیرگذاری به موقع در سیاست گذاری ها را مهم دانست و موافقت 

مورد اساسی و به سرانجام رساندن    خود را با توسعه واحدها و یکپارچه سازی اعلام نمود. حصاری همچنین خواستار تمرکز بر چند

 بحث های ناتمام دوره قبل شد.

 

علیلو، مهم   کارشناس بخش کشاورزی  عزیز  عوامل  از  ایران،  در  به کشاورز  مالکیت  و  فاعلیت  عاملیت،  اختیار  دادن  داشت:  اظهار 

شکست در اجرای سیاست های کشاورزی می باشد چرا که فقط با ترویج نمی توانیم در بحث مدیریت آب و اصلاح الگوی کشت  

رآمد داشته باشیم که کشاورز مجبور به رعایت آن  موفق شویم. برای تولید محصولات دارای مزیت نسبی بایستی قوانین روشن و کا

 باشد.  

 وی افزود: برای اثرگذاری در بازارهای جهانی نیازمند واحدهای بزرگ مقیاس می باشیم.  -

 

تلاش برای تقویت بخش خصوصی، رسیدگی به مشکلات  ،  استان  یجهاد کشاورزسازمان    یبازرگانتوسعه    یرمد  ،یمنوچهر رحمان 

بازاریابی و سرمایه گذاری، ایجاد فرصت ارتباط مستقیم تولیدکننده و بازرگان، توسعه کشت    بازرگانان، اصلاح نظام بهره برداری،

 قراردادی و در نظر گرفتن مزیت های استان با توجه به اقلیم را موضوعات اولویت دار این دوره عنوان کرد و افزود:

سال اخیر، شاهد کاهش ارزش  صادرات می باشیم و این   10فزایش حجم صادرات در  آمارها حاکی از آنست که علیرغم ا  -

 امر بیانگر اینست که توسعه تجارت بدون نگاه اقتصادی به تولید نتیجه بخش نمی باشد. 

 

محدود کردن موضوع جلسات، کاربردی کردن تحقیقات علمی، اصلاح ساختار داخلی،    ،تولید کننده کودهای کشاورزی  ،مقصودیبیوک  

  ارتباط نزدیک دو قشر،  مدیریت و تقویت بخش خصوصی، کیفی سازی محصولات، مصرف بهینه آب و در نظر گرفتن زنجیره تولید

پیشنهادی    را به عنوان اولویت هایحمایت از آن  وضوع کشت قراردادی و تعیین مزیت های نسبی استان و  م   ، تولیدکنندگان و بازرگانان  

   برای پیگیری در این دوره کمیسیون کشاورزی عنوان کرد.

 

می باشد البته بایستی به مسأله تغییر    کشاورزی  یمسائل اقتصاداظهار داشت اولویت با  ،  دبیرِ خانه کشاورز استان  ،قنبریمصطفی  

کمک به سازمان های اجرایی  و    )تشکل های تجار محلی کشاورزی(تشکل های اقتصادیایجاد  ،  آموزش تجار  کاربری اراضی کشاورزی،

اتاق و  هیئت نمایندگان  در    طرحهم توجه شود. برای پیشبرد اهداف بخش کشاورزی، بایستی مباحث کمیسیون ها جمع بندی و با  

ارائه آماده و    ی دولت،و لایحه ها  شورای اسلامی  مجلس   های  طرح  لحاظ شدن در  برای  ی دولت و بخش خصوصیشورای گفتگو

   شود.

 

، تجاری سازی کشاورزی را به عنوان اولویت مطرح کرد و گفت: البته در تمام سیاست  فرماندار شهرستان خداآفرین  ،علی اکبر نکونام

 ها و برنامه ها بایستی سود و زیان کشاورزان را هم لحاظ کرد.
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در تدوین   بیان کرد ؛ا اشاره به نیاز مبرم بخش کشاورزی به سند راهبردی و برنامه ای جامع ب ، مهندسی آب  متخصص ،محمد خالدی

چنین برنامه ای بایستی به مسائل بنیادی و جزئیات توجه کنیم. وی ریشه یابی و آسیب شناسی مشکلات موجود، شناخت و رعایت  

 آب در کشاورزی را به عنوان اولویت های این دوره مطرح کرد.استانداردهای جهانی برای نفوذ در بازار هدف و بهبود راندمان 

 

اظهار داشت: مسأله دریاچه ارومیه،  مدیریت یکپارچه و استفاده چند منظوره    ،عضو انجمن ایرانی مطالعات غرب آسیا  ،کاظم زادهاحمد  

آب، طراحی و ارائه الگوی عملیاتی در استان، آینده پژوهی و توجه به فرصت ها در کنار تهدیدها، توسعه مزارع خورشیدی و هوش 

 مصنوعی در کشاورزی را به عنوان اولویت های این دوره مطرح کرد و افزود: 

ر تمام برنامه ریزی ها در کنار طرح اصلی بایستی طرح دوم و جایگزین نیز داشته باشیم که متأسفانه در مورد دریاچه ارومیه د -

 چنین نبوده و مسأله گرمایش در نظر گرفته نشده بود.  

قه آزاد ارس با اجرای وی همچنین با اشاره به نقش دیپلماسی آب در شکل گیری اتحادیه اروپا، عنوان کرد: می توانیم در منط -

 آزمایشی مزارع اشتراکی با کشورهای ساحلی همکاری داشته باشیم. 

 

نیز طی سخنانی آب و دریاچه ارومیه را مهم ترین مسئله استان معرفی نموده    ،استان  رئیس انجمن آبخیزداری  ، میر محبوب موسوی

 و توجه به بهای واقعی آب را مهم بر شمرد. 

 

طی سخنانی رفع موانع تولید و اولویت بندی موضوعات و طرح   ،روستایی استان  یرئیس هیئت مدیره اتحادیه های تعاون  ،حضرتی

 تدریجی آنها را موضوعات مهم برای طرح در کمیسیون معرفی نمود. 

 

 مصوبات جلسه :

 متن مصوبه   ردیف 

نهاده ها  ید تول  موانع بررسی    ه،یاروم   اچهیکمبود آب و در  مسأله 1 بازار محصولات و  از   ییو غذا  یدام   ی،کشاورز  یو  اعم 

 ی معرف  ستیز  طیآب و مح  ،یکشاورز  ونی سیدار کم   تیبه عنوان مباحث اولو  یبهره ور  شیافزاو    یو خارج  یداخل  یبازارها

 .شد

قبل  دیمقرر گرد  2 ناتمام دوره  اصلاح    ،ینیفراسرزم   ، کشاورزییاز جمله مسأله کشت قرارداد  ونیسیکم  یمباحث مهم و 

 .شوند یری گیدوباره مطرح و پ هیاروم  اچهی کشت و کمربند سبز در یالگو

اتاق   یمشورت  یها  ونی سیکم  رخانهیبه دب  یاهداف، به صورت کتب  شبردیپ  یبرا  ءاعضا  یشنهادیپ   یطرح ها  دیگرد  مقرر 3

 .ارائه شود


